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“Tornava a casa des de la pla-
ça de la Virreina de Gràcia
[Barcelona] fent el mateix re-
corregut que fa anys que faig.
[...] Quan era a un parell de ca-
rrers de casa, un home em va
sorprendre per darrere, em va
immobilitzar i em va començar
a fer tocaments als genitals.
[...] Vaig començar a retorçar-
me per desfer-me dels braços
d’aquell home, que finalment
va arrencar a córrer. [...] Tota
jo tremolava, i ràpidament vaig
ser conscient que acabava de
patir una agressió sexual”.

Aquest és el dur relat que fa
dies va fer públic la regidora de
la CUP de Barcelona Maria Ro-
vira després d’haver patit una
agressió masclista. Però aques-
tes paraules les podria haver es-
crit qualsevol de les 1.445 dones
que, segons xifres oficials, van
denunciar haver estat víctimes
d’una agressió o abús sexual a
Catalunya el 2015. O, de fet,

qualsevol de les moltes que no
arriben a denunciar-ho –es cal-
cula que només el 20% ho fa–.
A Europa, una de cada deu do-
nes de més de 15 anys afirma
haver patit violència sexual.

“DISCURS EXCULPATORI”
“És incomprensible que, da-
vant d’aquestes xifres, la socie-
tat no estigui escandalitzada”.
Qui parla és Alys Samson,
d’Hèlia Dones, una associació
de suport a les dones que pa-
teixen violència de gènere. “Si
en lloc de dones agredides es-
tiguéssim parlant de futbolistes,
què passaria?”, reflexiona in-
dignada. Ella és una de les mol-
tes dones que treballen per
combatre aquesta xacra. En el
seu dia a dia les xifres abstrac-
tes es converteixen en dures ex-
periències difícils d’afrontar. 

Primer de tot, perquè el
“discurs exculpatori” envers
l’agressor –“són persones que
no estan bé del cap”, etc.– està
socialment molt estès i “natu-
ralitza” el problema. I, després,
perquè malgrat que la legislació
catalana al respecte “és de les

més avançades d’Europa, se-
gueix sent insuficient, sobretot
perquè encara és desconeguda
pels que l’han d’aplicar”, la-
menta Samson. 

“De què serveix una bona llei
si no es desplega correcta-
ment?”, es pregunta en aquest
cas Mireia Foradada, membre
de Gatamaula, un altre col·lec-
tiu de dones feministes. “Cal
més formació i especialització
de la policia i la justícia, així com
de la resta d’institucions, inclo-
sos els metges”, reclama. Una
opinió que comparteix Dolo-
res Pulido, membre de Ca la
Dona, un espai de referència en
la matèria, la qual resumeix
que “falta formació en perspec-
tiva feminista a totes les parts
del circuit d’atenció”.

DENUNCIAR ÉS UN “CALVARI”
Des dels col·lectius feministes
saben bé el “calvari” que per a
les dones agredides és denun-
ciar. Moltes es fan enrere quan
se’ls explica què comporta. Ha-
ver de trobar-se amb el seu
agressor, per exemple. Millorar
el procés judicial, doncs, és una

altra de les assignatures pen-
dents, com també ho són la
prevenció i la sensibilització.
“La informació que té la policia
ha de servir per alarmar-nos”,
reclamava Rovira en el seu es-
crit. Un extrem que compartei-
xen tant Pulido com Foradada
i Samson, perquè, a més, fer pú-
blic en quins llocs hi ha més
agressions serviria també per
combatre “la sensació d’impu-
nitat” dels agressors.

DES DELS AJUNTAMENTS
I què dir de les institucions?
“Podem fer molt més del que
fem”, escrivia Rovira. Samson i
Pulido ho comparteixen, però
diuen que han detectat un “can-
vi de tarannà” en alguns ajunta-
ments governats per noves forces
polítiques. “Són governs molt
més receptius a treballar per
combatre aquesta xacra”, celebra
Pulido. Foradada, en canvi, es de-
clara més “escèptica” en aquest
sentit. “De no fer res a fer algu-
na cosa ja és un pas, però queda
molt per fer”, afirma, “començant
per treballar molt més braç a braç
amb el teixit social i veïnal”.

Una crítica que sovint com-
parteixen des dels ajuntaments,
tot i que alguns també destaquen
la feina que ja fan al respecte.
Aquest és el cas de Martorell, on
el consistori ha impulsat un cir-
cuit d’atenció a les dones vícti-
mes de violència masclista.
“L’objectiu és oferir una atenció
integral i coordinada a les dones,
infants i adolescents en situació
de violència o en risc de partir-
la”, explica la regidora de Be-
nestar Social, Cristina Dalmau.

Sigui com sigui, no s’acon-
seguirà acabar amb aquesta
xacra si no s’acaba abans “amb
la invisibilitat de les dones” i s’e-
radica “el sexisme de soca-
arrel”, adverteixen els diver-
sos col·lectius feministes. I això
passa per incidir en l’ensenya-
ment, “aplicant-hi la coeduca-
ció”, reclama Samson, “sense
descuidar la tasca que cal fer
amb els homes”, avisa Pulido, i
fomentant “l’autodefensa fe-
minista” entesa en sentit ampli
i orientada a l’empoderament
de les dones, diu Foradada.
Per construir un edifici nou cal
començar pels fonaments.

Arnau Nadeu
BAIX LLOBREGAT

L’any passat 1.445 dones van denunciar haver estat víctimes d’una agressió o abús sexual a Catalunya. Foto: No to violence against women

Una xacra 
(encara) 
a l’ombra
» L’agressió sexual denunciada 
per la regidora de Barcelona
Maria Rovira rellança el debat 
sobre la violència masclista

» Tot i les xifres alarmants, 
es “naturalitza” i es menysté 
un problema que cal afrontar 
des de tots els àmbits
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Per cinquè any consecutiu l’in-
dependentisme va mostrar mus-
culatura i capacitat de convoca-
tòria en una Diada que va rei-
vindicar amb especial èmfasi la
culminació del procés sobira-
nista “a les urnes”. Un procés que
arribava a l’11 de setembre apa-
rentment a mig gas i que sembla
haver agafat aire de nou gràcies
a la mobilització ciutadana, que
tot i que va ser inferior a les
d’anys anteriors, va tornar a ser
multitudinària. 

Ara bé, la nova Diada massi-
va ja és història i ara el repte de
l’independentisme és ampliar la
seva base i refer ponts amb actors
socials i polítics sobiranistes que
creuen en el dret a l’autodeter-
minació però que no advoquen

necessàriament per trencar amb
Espanya. En aquest estira-i-arron-
sa hi juga un paper primordial el
Baix Llobregat i l’Hospitalet, una
zona de poca tradició indepen-
dentista on viuen més d’un milió
de persones. Un autèntic graner
que l’independentisme no vol
deixar escapar fàcilment. 

“ON MÉS ES POT CRÉIXER”
Tot i que fer calar el discurs in-
dependentista en una àrea de
vot tradicional unionista es pre-
senta com una tasca feixuga, els
seus protagonistes prefereixen
convertir aquest handicap en
una oportunitat. “Al Baix és on
podem ser més optimistes”, sos-
té Lluís Junyent, coordinador de
l’ANC a Cornellà. “No conec cap
independentista a la comarca
que ho hagi deixat de ser”, afirma
per la seva banda Jaume Soler,
president d’Òmnium al Baix Llo-
bregat. I és que en situacions

complicades, l’optimisme aflora.
“Som menys percentualment,
només podem fer que créixer”,
afegeix Junyent. Cal destacar,
però, que el Baix va ser la segona
comarca que va tenir presència de
l’ANC a tots els municipis i que
una entitat com Òmnium comp-
ta amb més de 3.000 socis al te-
rritori. Malgrat aquestes dades,
Junyent deixa clar que encara “hi
ha molta pedra per picar”.

UNA PUNTA DE LLANÇA
Una pedra que Súmate, l’entitat de
castellanoparlants independen-
tistes que té les seves arrels al Baix,
pot ajudar a esquerdar. Tanma-
teix, la coordinadora de l’associa-
ció a la comarca i vicepresidenta
social, Montse Sánchez, coincideix
a dir que “queda molt per fer”. 

Súmate difon el seu discurs
mitjançant paradetes on, segons
Sánchez, se senten “còmodes”.
“No es tracta de convèncer ningú”,

explica, “sinó de fer que la gent
raoni amb arguments”. Sánchez
resumeix la feina de la seva enti-
tat amb una metàfora molt visual:
“anem plantant llavors”. El que
passa és que no acaben de granar.
“Venen els convençuts, però a
qui realment volem arribar són als
indecisos”, lamenta. 

Per treballar aquest aspecte,
Sánchez avança que volen orga-
nitzar visites guiades al Parla-
ment –de la mà de l’expresident
de l’entitat i diputat de Junts pel
Sí, Eduardo Reyes– perquè s’hi
apuntin persones “que no senten
com a seves les institucions ca-
talanes” i vegin la tasca que s’hi fa.
Generalment persones castella-
noparlants que després poden ex-
plicar a les seves famílies i amics
el què han vist. La llengua és im-
portant, i en aquest sentit Súmate
sí que juga a casa. “És una manera
de crear empatia”, diu Sánchez.

Amb tot, Soler creu que la

llengua no ha de ser determinant.
“Cal trencar el tòpic de l’inde-
pendentista catalanoparlant, per-
què hi ha molta gent que parla
castellà i que vol abandonar Es-
panya”, recorda. 

Sigui com sigui, els tres re-
presentants de les entitats consi-
deren que l’independentisme ha
fet passes de gegant al Baix i a
l’Hospitalet. “Hem guanyat molt
de terreny en quatre anys”, afir-
ma Junyent, mentre que Sánchez
creu que “s’ha obert una escletxa
a la comarca” perquè l’indepen-
dentisme deixi de ser un tabú. Se-
guint aquest argument, Junyent
recorda la consulta de l’any 2010
a Cornellà, la qual “va posar la pa-
raula independentisme sobre la
taula” perquè no sonés “estranya”
als ciutadans. Ara el repte no és
tant introduir la idea com acon-
seguir adeptes en un dels territo-
ris que segueix resistint-se al
trencament amb Espanya.

Seguir picant pedra
» L’independentisme surt reforçat de la Diada però afronta el repte de créixer a territoris com el Baix
» ANC, Òmnium i Sumate consideren la comarca com a indispensable i hi centren els seus esforços

La feina de carrer, principal eina de les entitats independentistes. Foto: Galdric Peñarroja / ANC

Francisco. J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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Actualitat a la xarxa

#Ensurt #Contradicció #BrangelinaOver

4Animals presoners
per Jordi Lleal 

Hi ha una polèmica en contra
de l’existència dels zoos on vi-
uen, o malviuen, animals sal-
vatges per a ser contemplats
pels visitants per veure’ls de
prop. Com sempre, en tota
polèmica hi ha els extrems,
els que no volen cap animal
tancat en un zoo i els que ho
justifiquen perquè serveixen
per cuidar animals en perill
d’extinció o per recuperar-los,
on se’ls cura i se’ls retorna al
seu medi. Ara es demana tenir
una platja per a gossos, i per-
què no un descampat per a gats
que empaitin els ratolins? Ha-
bilitar quatre palmeres per-
què el meu lloro pugui empai-
tar cotorres? Un trosset de
mar per als meus peixos? A
aquesta polèmica també se li
pot treure punta. Què és tenir
una cadernera tancada en una
gàbia, perquè m’agrada com
canta, potser reclamant la seva
llibertat? Un gos de grandària

considerable en un pis, udolant
durant hores esperant que el
seu propietari, que tant se l’es-
tima, el tregui a donar una
volta? He vist un gos arrosse-
gant les dues cames del darre-
re, que per la seva edat no po-
dia ni amb la seva ànima, i el
seu amo estirant la corretja,
això és estimar una bèstia?
Tots aquests exemples no són
tenir els animals engabiats i
fora del seu territori natural, on
podrien estar lliures de les
convencions de viure en la ciu-
tat? Reconeguem que també hi
ha models de zoo que es poden
tenir en compte, com el Parc de
la Naturalesa de Cabárceno a
Cantàbria, on en una superfí-
cie de 7,5 km2, hi viuen multi-
tud de bèsties en semillibertat.
Sembla que cal ser prudent a
l’hora de prendre posicions
maximalistes i entendre que
entre el blanc i el negre, poden
haver-hi molts altres colors. 

Un diari participatiuUn diari plural

per Xavier Ginesta

4Racisme, educació i futbol

Aquest inici de temporada, el
davanter de l’Athletic de Bilbao,
Iñaki Williams, va viure una si-
tuació patètica a la gespa del Mo-
linón: el racisme sembla no voler
marxar mai dels camps de futbol,
o de l’esport, i encara avui la fes-
ta del futbol ha de viure episodis
on els càntics en suport d’un
equip acaben convertint-se en
atacs racistes contra els jugadors
de color de l’equip rival. El racis-
me, però, no és només un pro-
blema conjuntural del futbol,
sinó un problema d’educació ge-
neral d’aquesta societat.

Sap molt greu. I més quan
aquest estiu t’has pogut passejar
amb calma pel camp més antic de
Primera Divisió (actiu des del
1908), que ha viscut un rentat de
cara espectacular des de fa pocs
anys.Tot i que els grans clubs són
qui han marcat les noves dinà-
miques per comercialitzar les
marques futbolístiques, clubs
modestos com l’Sporting no han
volgut quedar desfasats. Avui,

malgrat no tenir la dimensió glo-
bal del FC Barcelona o el Reial
Madrid, l’Sporting presenta amb
orgull un estadi business ap-
proach, amb uns entorns rics
comercialment i multifuncional
per aportar valor afegit a tots els
seus públics objectius.

Dins de l’estadi, el museu
sportinguista ha sabut presentar
el club de tal manera que la
seva idiosincràsia (fonamenta-
da a l’Escola de Futbol de Ma-
reo) acaba essent la base d’un
storytelling compartit per tots
els aficionats, i que els omple
d’orgull. De fet, la grandesa dels
clubs modestos és que han de sa-
ber explicar la seva història al
marge de les grans victòries.
L’asturià ha estat un club for-
mador (a imatge i semblança de
l’Athletic i la seva famosa esco-
la de Lezama), que ha sabut ex-
portar jugadors amb talent que
han esdevingut grans estrelles:
David Villa, Luís Enrique o Abe-
lardo, sense anar més lluny.

Per tant, quan alguns dels
valors que vertebren la identitat
corporativa del club s’ancoren
en el seu projecte formatiu, encara
fa més mal veure com no se saben
eradicar els càntics racistes. De fet,
la formació de l’esportista s’ha de
concebre de forma integral (en va-
lors de convivència, ètica, tècni-
ca i tàctica) i han de ser aquests els
primers paladins en la lluita con-
tra aquest tipus de comporta-
ments. Possiblement ens troba-
rem davant d’un cas (més o me-
nys) aïllat, com ha passat en d’al-
tres camps de la LFP temporades
anteriors. Però, personalment,
quan avui determinades escoles
de futbol abandonen els concep-
tes de la formació integral per fa-
bricar robots hipercompetitius
que esperen tenir cames com
pedres filosofals em fa por que no
retrocedim. El dia que els clubs
professionals oblidin l’idea d’e-
ducar dels seus plans formatius
s’haurà perdut una gran batalla
contra el racisme. 

publicitat 686 429 517línianord.cat

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

redacció: continguts@comunicacio21.com 
publicitat: publicitat@comunicacio21.com
administració: facturacio@comunicacio21.com

Dipòsit legal: B 6618-2015

amb el suport de:Difusió controlada

9.581 exemplars mensuals

@KRLS (Carles Puigdemont): La serenitat
i preparació de la conductora dels Mossos
ha evitat mals majors. Una roda de camió
ens ha impactat directament. Bona feina!

@davidminoves: Hipocresia és el Rei
d'Espanya demant a l'ONU "generositat
amb els refugiats" quan l'Estat només ha
acollit el 3% dels que es va comprometre.

@offwestmeyer: Veo que todos estáis
hablando de la separación de Brad Pitt y
Angelina Jolie como si fuera la de los
Beatles.
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@andreu_gonzalez: Els que l’hem vista
nedar a Martorell algun cop ens n’alegrem
ben especial. Felicitats Núria Marquès per
les dues medalles als Paralímpics.

@LluisGuti: En la revetlla de la Diada,
Olesa semblava Calella amb havaneres al
llac. Sardanes, sopar, rom cremat. Bona
idea i bon ambient.

@TeresaAmat: A Martorell, l’estació del
Carrilet (i la barriada on és) que avui és
l’Enllaç, per als vilatans sempre serà l’Em-
palme, neutra final.

La comarca a Twitter

Parlen els
veïns

Virginia
“He vingut a visitar
un malalt a l’Hospi-
tal. Abans era una
bogeria aparcar a
prop i havia de venir
dues hores abans
per fer-ho. No te-

nia coneixement de la construcció d’a-
quest parc i fa uns dies el vaig descobrir.
És fantàstic i amb aparcament gratuït”.

Ramon
“Sóc veí de Sant
Andreu de la Barca
i hauré de venir so-
vint a l’Hospital
acompanyant la
meva dona. Fins
ara apropar-se a

l’Hospital volia dir arriscar-se a aparcar
malament. Aquest espai ha quedat pre-
ciós i amb unes vistes molt boniques”.

Fàtima
“Treballo a l’Hos-
pital i des que s’ha
habilitat aquest parc
he guanyat comodi-
tat i temps. Abans
era molt difícil apar-
car i feia moltes vol-

tes pel barri que acabaven amb la pa-
ciència. Els accessos són senzills i l’entorn
de l’Hospital hi ha sortit guanyant”.

Montse
“És la primera ve-
gada que trepitjo
aquest parc sortint
d’una visita al CAP
Buenos Aires. Feia
falta un espai com
aquest perquè en

aquesta zona hi ha molta mobilitat de ve-
hicles i de persones. Que l’aparcament si-
gui gratuït és un privilegi”.

Què et sembla el nou Parc de les Solanelles de Martorell?
per Quim Miró

Tribuna

Us imagineu que un dia algú us
digués: “No parlo castellà, però
ho entenc tot?”. Aquesta frase és
impensable en boca d’un cata-
lanoparlant avui dia, atès que
tota la població que parla cata-
là a l’Estat espanyol està bilin-
güitzada per grat o per força. Co-
nèixer el castellà és ara com
ara un deure establert per la
constitució (article 3.1). En can-
vi, aquest text legal no atorga el
mateix estatus al català ni tan
sols als territoris on és llengua
pròpia. La constitució espanyo-
la vigent, encara que no ho re-
culli expressament, és hereva
d’una concepció que blinda el
dret a la ignorància de les llen-
gües històriques de Catalunya,
del País Valencià, de les Illes Ba-
lears, del País Basc, d’Astúries,
d’Aragó, de Galícia, etc. L’article
4 de la constitució republicana
de 1931 era en aquest punt més
explícit que l’actual: “Salvo lo
que se disponga en leyes espe-
ciales, a nadie se le podrá exigir
el conocimiento ni el uso de
ninguna lengua regional". L’a-

simetria de drets lingüístics dins
de l’Estat, fins i tot en períodes
democràtics, és palesa. Per això
pot passar que fins i tot un
alumne de 1r d’ESO escolaritzat
sempre a Catalunya pugui dir:
“No hablo catalán, pero lo en-
tiendo todo”. Tinc poca imagi-
nació: és un cas que conec, sos-
pito que no l’únic.

En un futur no gaire llunyà,
si es vol preservar el català,
s’haurà d’acabar amb el bilin-
güisme forçós. Es pot funcionar
amb el català com a llengua
oficial única o que ho sigui de
facto, però la persistència de la
situació actual (alerta, que el
problema no és de competències
lingüístiques, sinó de compor-
tament lingüístic) farà que la mi-
norització sigui creixent. No
vull semblar apocalíptic, però no
hi ha precedents de llengües
recessives que s’hagin norma-
litzat en règim de cooficialitat
amb la llengua dominant. El
maltès, l’irlandès o el gaèlic es-
cocès, cooficials amb l’anglès, no
fan sinó recular davant l’an-

glès. Podria ser el català el pri-
mer cas de la història de llengua
normalitzada en règim de co-
oficialitat amb una altra amb
més parlants? Els catalans som
originals, però no sé si tant.

Ara bé, que una hipotètica
preponderància del català no
voldria dir que el castellà no po-
gués tenir un paper importan-
tíssim al país. Als Països Baixos,
a banda del neerlandès, el frisó
i altres “llengües regionals”,
més del 90% de la població
parla anglès; més del 70%, ale-
many, i un 30%, francès. Cap
d’aquestes tres darreres llen-
gües no és oficial a conjunt dels
Països Baixos.

Aquestes reflexions que po-
den semblar extemporànies les
escric perquè Espriu ens va lle-
gar un mandat: “Direm la veri-
tat sense repòs”. Tot plegat ens
aboca a un parell de preguntes
que ens apel·len col·lectiva-
ment: som conscients que la
bilingüització és el primer pas en
la substitució lingüística? Ens
importa prou i a prou gent?

per Andreu González Castro, escriptor de Martorell

4Ho entenc tot

Un diari obert

4La transformació de Martorell
per Montse Montal i Gibert

Sóc filla de Martorell i sempre
ho dic molt orgullosa,  tot i que
ara deu fer 15 anys que em vaig
traslladar a viure a  Barcelona.
Sempre l’enyoro i sempre el
porto al cor perquè allà vaig néi-
xer i créixer i allà hi tinc enter-
rats els pares i ascendents.

El canvi de viure de poble a
ciutat a mi personalment m’ha
marcat. Enyoro trobar-me gent
coneguda pel carrer, anar do-
nant el bon dia a tothom, poder
comprar el pa sense portar di-
ners, veure els cartells de les bo-
tigues amb el Ca’l Morral,  Cal’
Xic.... Un dels seus encants és
que Montserrat impetuosa  l’ob-
serva des de la llunyania i s’o-
lora el raïm de les vinyes de l’A-
noia que voregen la zona.

Quan era petita Martorell
era un poble industrial, gris, ple
de ponts i carreteres amb el riu
Anoia que es desbordava so-
vint i deixava els horts abne-
gats d’aigua. L’antiga N-II que
separava els veïns i feia im-
practicable el trànsit del cas
urbà amb camions de gran to-
natge que a vegades punxaven
roda i et deixaven eixordada  i
autocars que volien arribar a la
Solvay. Amb el temps Marto-
rell ha canviat moltíssim. Ha
passat de ser un poble dormi-
tori a ser una ciutat amb vida
pròpia. En el seu moment es va

canalitzar el riu i van desapa-
rèixer les inundacions, es va
treure la N-II del mig del po-
ble i els vehicles pesants van
ser substituts per vianants que
ara poden gaudir d’agrada-
bles passejos adornats de flors
sense haver d’empassar-se el
fum dels cotxes que feien cua.

Martorell s’ha transformat
a un ritme vertiginós i cada ve-
gada que hi vaig hi trobo algun
canvi. En aquests darrers anys
els alcaldes s’han esmerçat per
fer-hi una ciutat atractiva, tot
i que té una assignatura pen-
dent: la Vila de Martorell. El
seu casc antic, la seva gènesi,
que des del meu punt de vista
cal revitalitzar-la.

Caldria potser incentivar
al sector privat per muntar-hi
negocis que donessin més vida,
caldria fer més atractiu el Pont
del Diable, que és una mera-
vella i el nostre símbol com a
martorellencs, caldria potser
una major inversió en ajudar a
reformar les façanes amb es-
grafiats, en definitiva: fer-la
més atractiva. És la gènesi del
poble i no la podem deixar
morir. Martorell, coneguda
pels peatges i la Seat per mol-
ta gent, per a mi és el lloc de les
meves arrels que ha passat de
ser un aneguet lleig a conver-
tir-se en un cigne ben bonic.



Quin és el secret per man-
tenir una audiència tan fi-
delitzada amb la marca

de RAC1 i una programació com-
pensada que els permet ser lí-
ders en tota la franja horària de
dilluns a diumenge?
La clau és haver trobat un to par-
ticular, reconegut, que s’identifica
movent el dial. És una manera de
parlar, de comunicar i, si vols, et diré
que de viure. Som com la banda
sonora d’una pel·lícula, que acom-
panya la vida de milers i milers
d’oients.  Ara com ara, RAC1 és la re-
ferència. Un fenomen transversal i
proper. Parlem com molta gent
perquè parlem per a molta gent. 

Acaben d’estrenar nova progra-
mació i està plena de novetats.
Per què assumeixen aquest rep-
te, essent líders amb més de
dos-cents mil oients respecte a
Catalunya Ràdio?
Els projectes o pugen o baixen. És
mentida que puguin estar-se
quiets, sense pujar ni baixar. Hem

entès que ara calia fer un altre pas
endavant. És com una cursa. No-
saltres innovem i innovem. Però
quan estem creant també estem
marcant el camí. I si hi ha camí i tu
t’atures, un dia et poden escurçar
les distàncies. Solució? Observar el
món, mirar com vivim, com canvia
la societat, i canviar amb la socie-
tat. Això sí, aquests canvis només

es poden fer d’una manera: amb
l’ADN de RAC1, que és la innovació
i el talent, i amb l’ofici. Fem ràdio
perquè ens agrada fer ràdio. 

La franja del vespre l’ha ocupat
una proposta nova: Islàndia,
amb el retorn d’Albert Om a
RAC1. Què es vol transmetre als
oients a aquella hora de la tarda
amb aquest nou espai?
És una hora d’anades i vingudes. La

ciutat, el país, bull. Els uns, cansats;
els altres, il·lusionats. Però la gent
es mou perquè està viva. Nosaltres
volem acompanyar la gent escol-
tant i explicant històries. De fet, allò
que defineix la ràdio és que acom-
panya. Ens acompanya en plural o
en singular, però la ràdio és com-
panyia. I a les set del vespre volem
acompanyar el país en la que hem
definit com la millor hora del dia.  

El món a RAC1, Versió RAC1 i No
ho sé són el pal de paller de l’e-
missora. El trident de RAC1 són
Basté, Clapés i Pou?
Sé què vols, entenc per on vas. Em
demanes per la columna vertebral,
un matí fort, una tarda potent,
una nit sòlida. Però et deixes La
competència, i La segona hora, i el
Bundó, i els esports, que són els
més potents del país. I els infor-
matius, els més escoltats segons
l’EGM i els més ben valorats segons
el CEO. No em vull deixar ningú
perquè m’equivocaria i et faria
equivocar. La idea de columna
vertebral funcionaria per explicar
altres models radiofònics. Nosaltres
no ens podem explicar sense la
idea de la continuïtat. Aquesta
continuïtat ens ha fet grans.     

La ràdio està en procés de can-
vi constant. L’èxit de RAC1 tam-
bé és, sobretot, perquè es con-
sumeix per internet i a la carta? 
El lideratge digital de RAC1 és mi-
lionari. Respecte del segon ope-
rador amb més descàrregues, la
distància no es compta en milers,
sinó en milions. I és evident que in-
ternet i les eines de podcast han
convertit la ràdio en un miracle. De
cop, és com si tothom, i a tot
arreu, la gent tingués un caixer de
ràdio a mà. Sí, sí, pensa-hi. Hi ha ve-
gades que anem bojos per trobar
un caixer automàtic que ens per-
meti treure 20 euros. Doncs ima-
gina’t que tinguéssim a la butxa-
ca un dispensador d’euros que
ens evités el maldecap de trobar
un caixer operatiu. Et pot semblar
una comparació estranya, però
no ho és. Tots tenim una ràdio a la
butxaca i això no havia passat
mai. A partir d’aquí és cert que la
tecnologia ens iguala, ens posa
tots en la mateixa línia de sortida,

però aleshores tornem a l’element
diferenciador, allò que et fa servir
milions de podcast: el talent, la ma-
nera de fer, de comunicar, de par-
lar, de fer ràdio somrient.

Ha tocat sostre RAC1?
Espero que no. I, alerta, és una res-
posta reposada. No et parlo del
pròxim EGM, ni del següent. Faig
una resposta de mirada llarga, es-
tratègica, de profunditat. Per créi-
xer només cal una conjuntura
d’actualitat favorable i que la tec-
nologia no s’aturi. La cura, l’ob-
sessió pel producte és el tercer ele-
ment, però aquest ja el tenim. 

Vostè és un home de ràdio. Es va
iniciar a l’emissora municipal
de Martorell. Ara que passa més
hores assegut en un despatx, no
troba a faltar el micròfon?
És clar que sí! No hi ha dia que
no noti la fiblada del micròfon,
però dirigir aquesta filharmò-
nica és un honor.

“RAC1 som la banda
sonora d’una pel·lícula que
acompanya molta gent”

“El nostre lideratge

digital és milionari.

A RAC1 fem ràdio

somrient”

Perfil | Un martorellenc enamorat de la ràdio
Pujol té 47 anys i dirigeix RAC1 des de fa quatre anys i mig, després de ser-ne cap de 

continguts. Apassionat de la ràdio des de ben petit, va iniciar-se a l’emissora municipal de
Martorell. Una etapa breu però intensa a SER Lleida li va permetre acabar fent esports a 

Catalunya Ràdio. Després de dirigir la millor etapa de BarçaTV, ara ho fa a RAC1.

Eduard Pujol / Director de RAC1

Fa quatre anys i mig que el martorellenc Eduard Pujol va assumir el repte de dirigir
RAC1. Des de la planta 15 de la Torre Catalunya la perspectiva és allargada gràcies
al lideratge de l’emissora de Godó. El ‘Tots Som 1’ ha arrelat amb força arreu i és

conscient que la innovació, el talent i l’ofici seran determinants per seguir creixent.

Quim Miró
MARTORELL

L’Entrevista
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El govern municipal (CDC i
ERC) invertirà 1.561.078 euros
per a la realització d’obres a la
via pública, a escoles i a edificis
municipals. Així es va aprovar
en la darrera sessió plenària
de l’Ajuntament. Dins d’aquest
paquet d’inversions destaquen
la reurbanització de la plaça 
de les Germanes Maestre i 
dels carrers Revall i Pere
Puig –270.078,04 euros–, que
està inclosa en el programa de
Llei de Barris. 

L’Ajuntament també pre-
veu la reforma i millora de les
escoles municipals –hi desti-
narà 240.000 euros–, la millo-
ra de la via pública al barri d’El
Pla dins el programa d’arranja-
ment dels carrers –901.000 eu-
ros–, i la remodelació interior i

exterior de l’edifici d’El Cír-
col –150.000 euros–.

SERVEIS A LES PERSONES
Al capítol d’inversions s’afegiran
845.919,42 euros que aniran
destinats a donar resposta a un
paquet de 66 accions derivades
dels diferents departaments del
Patronat Municipal de Serveis
d’Atenció a les Persones de Mar-

torell (PMSAPM). Les inver-
sions sumen 2.406.997,46 euros
que, segons el regidor d’Hisen-
da, Josep Casasayas, provenen
del romanent de tresoreria, és a
dir, diners que ha estalviat el
consistori els darrers anys i que,
“un cop conegudes les necessi-
tats al municipi, els apliquem en
benefici de tots”, assegura el
regidor Casasayas.

La plaça de les Germanes Maestre. Foto: Línia Nord

El consistori invertirà 1,5 milions
per millorar la via pública

» Les principals actuacions seran a la plaça de les Germanes
Maestre, el carrer de Pere Puig, el barri d’El Pla i l’edifici del Círcol 

Martorell reedita les tres flors
d’honor en el Viles Florides

VIA PÚBLICA4Martorell ha es-
tat distingida, per segon any
consecutiu, amb tres flors d’ho-
nor per la millora de l’espai
verd urbà. Aquesta iniciativa la
promou la Confederació d’Hor-
ticultura Ornamental de Cata-
lunya (CHOC) amb la finalitat
que les administracions públi-
ques i privades prioritzin l’inte-
rès per la natura, les plantes i els
jardins. L’alcalde de Martorell,
Xavier Fonollosa, va rebre
aquesta distinció en la gala Flors

d’Honor 2016 que va tenir lloc
a Olot (La Garrotxa). L’alcalde
Fonollosa explica que aquesta
distinció els “omple d’orgull”
perquè premia la seva acció de
“mantenir la via pública neta i
endreçada”. 

A Martorell s’hi planten cada
any més de 80.000 flors que cul-
tiven els usuaris del Centre Ocu-
pacional Can Serra, que pateixen
alguna discapacitat física o psí-
quica. “Són plantes amb ànima
social”, apunta l’alcalde.

MEDI AMBIENT4Des de mit-
jants d’agost, el Parc de les So-
lanelles  s’ha convertit en un nou
espai mirador, un aparcament
gratuït i públic per a vehicles i un
camí de ronda que connecta a
peu l’Hospital comarcal Sant
Joan de Déu amb el Centre de
Promoció Econòmica Molí Fa-
riner i el camí del cementiri.

El parc conté 203 places d’a-
parcament públic i gratuït per a
vehicles, satisfent una de les
mancances històriques de la zona

i una de les demandes fetes pels
veïns del barri i els treballadors i
usuaris dels equipaments. 

El parc és accessible i obert les
24 hores. A l’aparcament hi té ac-
cés qualsevol vehicle de com a
màxim cinc metres de longitud.
Els usuaris hi accedeixen a peu o
amb ascensor. Dos panells infor-
matius ubicats en punts estratè-
gics de la zona indiquen el nom-
bre de places ocupades a l’apar-
cament. “Amb aquest aparca-
ment públic i gratuït donem res-

posta a la demanda feta pels
veïns del barri de Buenos Aires i
els usuaris i treballadors dels di-
ferents equipaments mèdics, edu-
catius i policials de la zona”, ex-
plica l’alcalde Fonollosa. 

El parc de les Solanelles fa la
funció de mirador d’un dels es-
pais naturals de referència del
municipi: la serra de les Torre-
tes i el castell de Sant Jaume.
L’ascensor panoràmic per salvar
l’alçada de l’aparcament al carrer
n’és un reclam per als veïns.

Equipaments | Els nous jutjats, a bon ritme
L’Ajuntament ja ha fet arribar al departament de Justícia la proposta d’un

espai per a la construcció d’un nou edifici judicial al municipi. La proposta,
que l’està estudiant la Generalitat, ha estat presentada per l’alcalde 

Fonollosa als professionals de la comunitat judicial de Martorell. 

Redacció
MARTORELL

Una de les places del barri de Buenos Aires. Foto: Ajuntament

Obren el Parc de les Solanelles

Martorell
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L’operació Gregal finalitza
amb l’arribada de la tardor

SEGURETAT4L’Àrea Bàsica Po-
licial de Martorell posarà punt fi-
nal a l’Operació Gregal el 30 de
setembre. Durant tres mesos, els
agents dels Mossos d’Esquadra
han dut a terme una campanya
de prevenció durant l’estiu amb
per evitar furts en zones estra-
tègiques del Baix Nord. 

La campanya, que compta
amb el suport de les diferents
policies locals, pretén garantir la

seguretat en la mobilitat de la
xarxa viària, en la xarxa del
transport públic i en els princi-
pals nodes de connexió. Albert
López, caporal de l’oficina de re-
lacions amb la comunitat de
l’ABP Martorell, explica que “un
dels consells bàsics és evitar
penjar a les xarxes socials quan
som fora de vacances i només
comunicar-ho a les persones
del nostre entorn més proper”.

Mor un camioner en un
accident al polígon de la Seat 
SUCCESSOS4Un camioner de
56 anys i de nacionalitat roma-
nesa, que portava material per a
una empresa de Martorell, va
morir el 16 de setembre passat
després de quedar-li atrapada la
mà dins el mecanisme de la
porta corredissa d’entrada de
la fàbrica, segons van informar
els Mossos d'Esquadra.

Els fets van tenir lloc pels
volts de tres quarts d’11 del matí
en una empresa ubicada al polí-
gon Seat Vial Centre Tècnic.
Després de rebre l’avís, els ser-
veis d’emergència es van des-
plaçar fins al lloc de l’accident per
atendre al camioner, al qual no
es va poder salvar-li la vida. Al

lloc de l’accident es van despla-
çar tres dotacions dels Mossos
d’Esquadra, dues dotacions de
Policia Local, tres ambulàncies
del Sistema d’Emergències Mè-
diques (SEM) i tres dotacions
dels Bombers de la Generalitat.

Els Mossos d’Esquadra van
posar els fets en coneixement del
jutjat d’instrucció en funcions de
guàrdia de Martorell i del De-
partament d’Empresa i Ocupa-
ció, d’acord amb els procedi-
ments habituals en accidents
laborals amb víctimes mortals. El
polígon Seat Vial Centre Tècnic
està ubicat en la confluència en-
tre els municipis d’Abrera, Mar-
torell i Sant Esteve Sesrovires.

La Guàrdia Civil va detenir a mit-
jans de mes a Martorell un home
de nacionalitat pakistanesa acu-
sat de tràfic de persones en el
marc de l’operació Arriaca con-
junta amb les autoritats austrí-
aques. Al detingut se li imputen
delictes de tràfic il·lícit d’éssers
humans i lesions greus per im-
prudència, segons l’informe.

Aquest home era el conduc-
tor d’una furgoneta que va patir
un accident de trànsit de consi-
deració a Àustria provocat per un
excés de velocitat. El conductor
va fugir i va deixar abandonats a
34 immigrants d’origen afga-
nès i iraquià que transportava
d’amagat. Alguns d’aquests im-
migrants van patir ferides pro-
vocades pel xoc de la furgoneta.
Els fets van passar l’agost de
2015 i el conductor va aconseguir
refugiar-se a l’Estat espanyol
després de fugir de l’accident
sense identificar-se.

La detenció va ser possible
gràcies a l’estreta col·laboració
entre les autoritats policials i
judicials espanyoles i austría-
ques, i finalment la Guàrdia Ci-

vil va poder identificar la matrí-
cula del vehicle de l’acusat per
detenir-lo.

INVESTIGACIÓ COMPLEXA
L’operació Arriaca s’ha basat a
reconstruir els moviments pre-
vis que havia fet a l’Estat es-
panyol la furgoneta accidenta-
da, així com a adquirir infor-
mació sobre el titular del vehi-
cle o els conductors habituals.
Després d’haver situat el reco-
rregut del vehicle, es van buscar
indicis que situessin al lloc dels
fets al conductor. 

Fruit de la investigació es
van generar tres perfils genètics
a diversos punts clau de l’interior
de la furgoneta sinistrada i que
després van ser comparats amb
mostres de possibles candidats.
Després de l’emissió d’una Ordre
Europea de Detenció i Lliura-
ment, el detingut va ser localit-
zat i detingut a Martorell des
d’on va ser traslladat al Jutjat
d’Instrucció Número 4 de l’Au-
diència Nacional. L’individu for-
mava part d’una organització
criminal que es dedica al tràfic
d’éssers humans.   

Així va quedar la furgoneta accidentada a Àustria. Foto: Guàrdia Civil

Detenen un home a Martorell
per traficar amb persones

Redacció
MARTORELL
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Martorell és a punt de celebrar
la Festa del Roser, una festa
amb la qual es manté l’esperit vi-
tivinícola que antigament im-
pregnava el municipi. De l’1 al 9
d’octubre hi haurà una progra-
mació molt acurada amb un fil
conductor: el vi. Un any més –i
ja en són sis– el Vimart, la fira
del vi i el cava de Martorell,
serà un dels grans reclams. En-
guany, la DO convidada és la
Pla de Bages, i els seus produc-
tes es podran degustar durant el
Vimart. La fira, que es farà el dis-
sabte 8 a l’entorn de la plaça de
l’Església, acull una desfilada
de moda i estilisme als jardins de
l’Enrajolada i un tast musical
amb Pere Miró Trio.

EL VI COM A FIL CONDUCTOR
Una de les activitats comple-
mentàries és l’Escapada DO,
una visita prevista per l’1 d’oc-
tubre al celler Oller del Mas
(Manresa), un castell fortificat
del segle X que acull un dels pro-
jectes vitivinícoles més ambi-
ciosos de la DO Pla de Bages. Lli-
gat al Vimart, es presentarà el

Vermut de Martorell, recuperant
l’emblemàtica marca local Beri-
chó, a càrrec de Guillem Piñol
(dissabte 1); hi haurà una sessió
de maridatge especial entre films
del Festival Docs Barcelona a cà-
rrec d’Astrid Goldstein (El Celler
de Can Mata) i Joan Gonzàlez
(Docs Barcelona) a la Casa de
Cultura La Vila (dimarts 4) i
una degustació de raïm musical
amb Duo Ribera Sàbat, a càrrec
de Josep Vila i Teresa Tió, pa-
gesos locals, maridat amb mú-
sica de guitarres al Museu Vicenç
Ros (dimecres 5).

PREGÓ D’EMPAR MOLINER
L’escriptora i periodista Empar
Moliner serà la pregonera de la
Festa del Roser (dissabte 8).
Serà l’aperitiu de l’acte més em-
blemàtic de la festa: la recollida
de raïm de la plaça del Vi. Tot se-
guit, hi haurà la cercavila del
most amb la desfilada de les fi-
gures festives de Martorell, la tre-
pitjada de raïm, el correfoc i
l’actuació de Los 80 Principales
a l’aparcament del Vapor. La
festa es complementarà amb la
trobada de puntaires i la fira d’ar-
tesania a la Vila.

L’entorn de la plaça de l’Església s’omple amb el Vimart. Foto: Carles Porta

La DO Pla de Bages serà un dels
al·licients del Vimart i el Roser

MÚSICA4Des d’aquest mes
d’octubre, Martorell comptarà
amb un nou cicle anual de con-
certs de música de cambra que
portarà a terme l’associació de
Joventuts Musicals de Martorell
amb el suport de l’Ajuntament.
Amb el nom M’Clàssics, el cicle
es farà en espais emblemàtics del
municipi com L’Enrajolada o la
Torre de les Hores –casa del fi-
lòsof Francesc Pujols–. Cosmos
Quartet estrenarà el cicle, el 2
d’octubre, als jardins de l’Enra-
jolada. En la programació pre-
vista hi haurà un concert d’ho-
menatge als 100 anys de la mort
del compositor Enric Granados
a càrrec del pianista Lluís Gra-
né o una vetllada musical a la To-
rre de les Hores amb la violon-
cel·lista Andrea Amador per
acomiadar els actes de l’Any
Llull a Martorell.

Aquest cicle l’organitza la
nova associació Joventuts Mu-
sicals de Martorell. El seu pre-
sident, Aleix Palau assegura
que “el repte és dinamitzar i po-
tenciar la música clàssica a par-
tir de concerts i diverses activi-
tats relacionades amb l’àmbit
cultural”. L’entitat també farà
un concurs de cant dedicat al te-
nor Josep Palet, adreçat a les
veus líriques del municipi. 

Neix un cicle 
de concerts de
música de cambra

Peces de ceràmica
del Museu Ros a
Barcelona

MOSTRA4L’exposició D’obra.
Ceràmica aplicada a l’arqui-
tectura, que s’ha instal·lat al
Museu del Disseny de Barcelo-
na, mostra diversos plafons i
peces individuals de ceràmica de
l’exposició permanent del Museu
Municipal Vicenç Ros. 

Museus de Martorell ha ce-
dit cinc conjunts de peces cerà-
miques de la seva exposició per-
manent. L’encapçala el gran
plafó de La batalla dels gats i les
rates, composició anònima de fa
més de 250 anys i un plafó de
108 rajoles policromades de ce-
ràmica catalana. La mostra, sota
el comissionat de Pedro Azara,
relaciona ceràmica i arquitec-
tura al Mediterrani en els da-
rrers 12.000 anys. S’hi exposen
300 peces, 230 de les quals
provenen de diversos fons mu-
seístics d’arreu d’Europa. 

Quim Miró
MARTORELL
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La Sindicatura de Comptes va
publicar a principis de mes un
extens informe sobre la gestió
econòmica de l’Ajuntament. A
l’estudi, l’oficina detecta 19 irre-
gularitats comeses durant l’e-
xercici del 2014 i hi fa recoma-
nacions al respecte. 

Entre algunes de les ano-
malies detectades hi ha la man-
ca d’una relació de llocs de fei-
na i d’un document de la plan-
tilla de personal amb el total de
les seves retribucions, “una sè-
rie de complements retributius”
per al personal funcionari i in-
terí del consistori que no estan
contemplats per la “legislació bà-
sica de l’Estat”, la contractació
“de forma directa i al marge de
qualsevol procediment de con-
tractació” dels serveis de telefo-

nia o la prestació del servei de re-
tirada de vehicles de la via pú-
blica “sense contracte adminis-
tratiu”, entre altres. 

Alguna de les recomana-
cions que ha fet la Sindicatura
de Comptes són l’elaboració
d’una relació de llocs de treball
de l’administració o que les pe-
tites adjudicacions de serveis
que es facin tinguin el seu con-
tracte preceptiu.

Un informe que no ha trigat
a generar polèmica. El portaveu
del grup municipal d’ERC, Jor-

di Albert, va dir a Ràdio Sant An-
dreu que “cal assumir respon-
sabilitats” després de la publi-
cació d’aquesta informació. 

Per la seva banda, des de l’A-
juntament s’han afanyat a re-
marcar que l’òrgan fiscalitzador
“no ha extret cap il·legalitat”. En
una carta de l’alcalde Llorca en-
viada a la Sindicatura –i que
s’inclou a l’informe–, però, el
batlle reconeix “les diverses
mancances i dèficits” i assegura
que ja han posat “fil a l’agulla”
per poder regularitzar-les. 

La Sindicatura de Comptes
detecta anomalies al consistori
» L’oficina fa 19 recomanacions a l’Ajuntament per posar-hi solució
» L’alcalde Llorca reconeix els “dèficits” i assegura que els resoldrà

L’Ajuntament habilita un nou
local per al Banc d’Aliments

SOLIDARITAT4L’Ajuntament ha
estat adequant durant el mes d’a-
gost un local municipal perquè
pugui acollir el futur Banc d’Ali-
ments de la ciutat. Es tracta
d’un immoble ubicat al número
25 del carrer del Doctor Vila, un
equipament “que reuneix les
condicions adequades per posar
en marxa el servei”, explica l’al-
calde, Enric Llorca, que creu
que aquest banc “disposarà de
l’espai necessari per emmagat-
zemar els aliments i per a les tas-
ques de classificació”, afegeix. 

La posada en marxa del nou

Banc d’Aliments és immediata.
D’aquesta manera, el consistori
posarè en marxa una Botiga So-
lidària, al carrer del Pintor For-
tuny, on els beneficiaris podran
recollir directament els aliments
que els corresponguin. 

Fins ara, recorden des de
l’Ajuntament, es lliurava als be-
neficiaris un xec per comprar ali-
ments al mercat municipal o a
un supermercat de la ciutat.
Ara, aquest sistema canvia per-
què les famílies necessitades
puguin anar directament a la Bo-
tiga Solidària.

Substitueixen l’últim semàfor
de l’N-II per una rotonda

MOBILITAT4Les obres per cons-
truir una nova rotonda a l’N-II al
seu pas per la ciutat “ha de faci-
litar l’accés al barri del Palau”,
explica el consistori. I és que l’ens
invertirà 75.000 euros en aques-
ta rotonda que vol millorar la
fluïdesa del trànsit i que està pre-
vista que pugui entrar en servei
durant la primera quinzena del
mes que ve. 

D’aquesta manera, la roton-
da substituirà l’últim semàfor
que hi havia a l’N-II. L’alcalde,
Enric Llorca, destaca que Sant
Andreu “serà el primer munici-

pi de més de 25.000 habitants de
la comarca que no té cap semà-
for a la seva artèria principal”. 

Després de la construcció de
la rotonda, l’N-II mantindrà els
seus dos carrils de circulació en
cada sentit de la marxa.

L’Ajuntament va aconseguir
la cessió de la carretera N-II
per part de Foment després de la
posada en funcionament de l’au-
tovia del Baix Llobregat, l’A-2,
l’any 1998. Des d’aleshores, re-
corden des del consistori, s’ha in-
tentat recuperar-la com a passeig
urbà i adequar-la als ciutadans. 

La ciutat prepara el primer
parc inclusiu de la comarca

PARTICIPACIÓ4Sant Andreu de
la Barca vol ser el primer muni-
cipi de la comarca amb un parc
inclusiu. Es tracta d’una ins-
tal·lació pensada perquè tots els
infants puguin gaudir-ne sense
distincions en funció de les seves
característiques. En aquest sen-
tit, el futur parc inclourà ele-
ments pensats per a infants amb
discapacitat. 

Segons afirma l’alcalde, En-
ric Llorca, l’equipament tindrà

espais més alts als quals es po-
drà accedir des d’una cadira de
rodes, per exemple. 

Amb la finalitat d’adaptar el
parc a les necessitats dels seus
usuaris, assegura l’Ajuntament,
s’ha fet una crida als familiars
d’infants amb discapacitat per-
què donin la seva opinió sobre
com volen que sigui aquest espai
i on volen que s’instal·li. De fet,
al llarg d’aquest mes s’han anat
recollint les propostes. 

Seguretat | La patrulla canina estrena nou vehicle policial
La unitat canina de la policia local de Sant Andreu ha estrenat aquest mes un nou vehicle policial.

L’automòbil estava abandonat a la via pública i el consistori va donar-li aquest ús, després de
condicionar-lo degudament. La unitat canina de Sant Andreu és un referent a tot l’estat. De fet,

Sant Andreu serà escenari d’una trobada de cossos policials europeus amb gossos pròximament. 

Redacció
SANT ANDREU

El local on hi haurà el Banc d’Aliments. Foto: Google Maps
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Una exhibició del ja perdut Ball
de gitanes, el mestre Munné
dirigint l’Orfeó Montserrat o
una manifestació de ciutadans
protestant per les lleves de sol-
dats olesans per anar al Marroc.
Aquestes són algunes de les es-
cenes que inclou un film de
l’any 1916 sobre Olesa, el més
antic que hi ha sobre el munici-
pi, i que està restaurant la Fil-
moteca de Catalunya. 

El passat dia 10 es va fer un
petit tast de sis minuts del vídeo
a l’Auditori del Casal de Cultu-
ra, on van assistir el regidor de
Cultura, Xavier Rota, i l’espe-
cialista encarregada de restaurar
el film, Rosa Cardona. La gra-
vació era propietat de la família
Fusalba, que també conservava
una altra del 1912 que també està
restaurant la Filmoteca. Les
dues gravacions permeten re-
descobrir el municipi de fa cent

anys i comprovar com ha can-
viat. En la del 1916 es poden veu-
re les cases que hi havia al mig
de la plaça de les Fonts abans de
la reforma, mentre que en la del
1921 ja no hi són –es van treure
dos anys abans–. 

A L’ESPERA DE MÉS DETALLS
A mesura que les feines de res-
tauració avancin, es podran anar
coneixent més detalls per oferir-

los als ciutadans. Rota va voler
destacar la feina de recuperació
que està fent la Filmoteca, que ha
permès, fins i tot, algunes traces
de color en una pel·lícula que,
fins al moment, només s’havia
pogut veure en blanc i negre. 

Més enllà d’Olesa, el film
també mostra imatges en viu del
monestir de Montserrat i també
de la Colònia Sedó. Un testimo-
ni indispensable del passat local.

Vista general del municipi el 1916. Foto: Ajuntament

La Filmoteca de Catalunya
restaura un film local centenari
Redacció
OLESA DE MONTSERRAT

Successos | Un veí detingut per intentar estafar 8.000 euros
Els Mossos van detenir el passat dia 21 de setembre un home de 39 anys, veí d’Olesa, com a presump-
te autor de simulació de delicte i estafa. Tot es remunta al mes de març, quan l’arrestat va denunciar a
la policia local un robatori amb força a casa seva que no s’hauria produït. L’home va incloure entre les

seves pertinences robades dos gossos de raça els quals, però, haurien estat abandonats realment.  

Olesa, capital catalana de la
recreació amb els Miquelets

HISTÒRIA4El municipi fa un
balanç “molt positiu” de la Fes-
ta dels Miquelets, que va recre-
ar els fets del 1714 a principis de
mes. Segons el consistori, durant
el primer cap de setmana del
mes una gran quantitat de pe-
sones –tant veïns com arribats
d’altres municipis– van reviure
la Guerra de Successió mentre
passejaven pel poble. De fet,
l’historiador Francesc Xavier

Hernández va dir que, sense
cap dubte, Olesa és la capital ca-
talana de la recreació històrica. 

Des de l’Associació Festa dels
Miquelets no podien amagar la
seva satisfacció pels bons resul-
tats de la celebració d’enguany.
Segons Miquel Paloma, el seu
president, es van assolir els ob-
jectius marcats, tals com man-
tenir el rigor històric o donar im-
puls a la gastronomia local. 

Col·laboració ciutadana 
contra la violència masclista

IGUALTAT4La col·laboració dels
ciutadans ha estat clau a l’hora
de detenir un home acusat de
maltractar la seva dona. Els fets
van tenir lloc el passat dia 10 en
un domicili del carrer Pintor
Fortuny, quan un veí va alertar
la policial local d’una forta dis-
cussió i forts cops. Quan van arri-
bar els agents van trobar la dona
al replà amb un atac d’angoixa.
En aquell moment va negar que
el seu marit l’hagués agredit,

però el mateix veí que va trucar
la policia va explicar que minuts
abans l’havia acollit a casa seva. 

La dona va acabar reconei-
xent que havia patit empentes i
una forta puntada de peu al tur-
mell, de la qual va ser atesa. 

Per altra banda, el passat 22
de setembre la policia local va de-
tenir un home que hauria in-
tentat agredir la seva exparella a
la plaça de l’Estatut. L’actuació
dels veïns hauria evitat l’agressió. 
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Sant Esteve Sesrovires

SUBMINISTRAMENTS4L’Ajun-
tament ha fet un requeriment a
Aigües de Barcelona sobre les da-
des de comptatge d’aigua del
tercer trimestre. Ho ha fet arran
de diverses queixes de veïns so-
bre la facturació de l’aigua d’a-
quest tram de l’any. L’empresa
subministradora ha informat que
s’han llegit i facturat vuit de les 13
rutes que té establertes al muni-
cipi i que el període facturat os-
cil·la entre els 88 i els 92 dies. 

L’Ajuntament ha emès un
comunicat on recorda als sesro-
virencs que davant de qualsevol
dubte o incidència en la factu-
ració de l’aigua poden adreçar-
se a l’oficina d’Aigües de Cata-
lunya, situada al carrer Lluís
Companys, 5. L’horari d’atenció
al públic és dimarts i divendres,
de dos quarts de nou del matí a
dos de dues del migdia, i dijous
de dos quarts de cinc a dos
quarts de vuit de la tarda.  

Els sindicats Csif i UGT van de-
nunciar a principis de mes “fal-
ta de seguretat” en dos comuni-
cats, arran de dos incidents que
es van produir els dies 2 i 4 de se-
tembre. En ells, un funcionari
que va intentar aturar una ba-
ralla va resultar ferit d’un tall a
l’orella, mentre que dos dies
després un intern es va resistir
quan l’estaven registrant. 

Els dos sindicats destaquen
que enguany el nombre d’a-
gressions ascendeix a 71, quan
durant l’any passat no van pu-
jar de 66. 

Davant d’aquesta situació,
els sindicats han reclamat la
creació d’un grup de treball que
elabori un protocol per actuar en
qualsevol acte violent i que la Fis-
calia qualifiqui qualsevol agres-

sió a funcionaris de presons
com un atemptat contra l’auto-
ritat. Dies més tard, el sindicat
CCOO es va unir a les queixes. 

Des de la Conselleria de Jus-
tícia expliquen que el balanç
d’agressions es fa de manera
anual i que de moment “no hi ha
hagut cap increment significatiu”
d’atacs cap a funcionaris. 

Sigui com sigui, la UGT ha
reiterat la queixa amb l’envia-
ment d’una carta el passat dia 23

al Director General de Serveis Pe-
nitenciaris, en el qual denuncia
la “greu i surrealista situació de
desgovern, manca de personal i
inseguretat” que es viu al centre
des de fa algunes setmanes, i ho
fan extensible a altres presons.
En aquest escrit, elaborat per la
secció sindical de Brians 2, la-
menten que se’ls tracti “sense cap
vergonya” com a “maltracta-
dors” i asseguren que els alda-
rulls “no són fets aïllats”. 

Els sindicats alerten de l’augment d’agressions al centre. Foto: Google Earth

Els sindicats denuncien falta 
de seguretat a Can Brians 2

Redacció
SANT ESTEVE

Agbar dóna explicacions 
sobre la facturació de l’aigua

El consistori ha posat en marxa
la primera edició del Programa
Complementari de Foment de
l’ocupació, un pla d’ocupació
que vol fomentar que les em-
preses locals tinguin al·licients
per contractar persones aturades. 

Per això, el programa con-
templa un ajut per a empreses
que agafin una persona amb
un contracte laboral mínim de
tres mesos –tot i que en reco-
manen de sis–. En el cas que la
durada del contracte sigui su-
perior, la subvenció s’incre-
mentarà en 100 euros per cada
mes sencer addicional. L’im-
port de l’ajuda durant un any i
els mesos extra no pot superar,
en cap cas, els 3.500 euros. 

En el cas que la jornada la-
boral sigui inferior al cent per
cent, la subvenció serà propor-
cional a les hores establertes. 

Segons informa l’Ajunta-
ment en un comunicat, aquestes
subvencions tenen com a ob-
jectiu “ajudar les empreses que
decideixin donar feina a perso-
nes aturades”. D’aquesta ma-
nera, “s’incentiva la contractació
i es dóna suport a les empreses

instal·lades al municipi”, desta-
ca també el consistori. 

Les persones que es con-
tractin gràcies a aquest progra-
ma han d’estar empadronades a
Abrera –amb una antiguitat mí-
nima d’un any– i que constin
com a demandants de feina.

El pla vol incentivar l’ocupació a Abrera. Foto: Arxiu

El consistori dóna ajuts a les
empreses que contractin aturats

Xerrada | Tot a punt per a la Setmana de la Lactància
Del 2 al 8 d’octubre Abrera celebrarà actes en el marc de la Setmana Mundial 
de la Lactància Materna. El principal acte serà una xerrada de Juan M. Jiménez 
que es farà a la Casa de Cultura el pròxim dijous 6 d’octubre a dos quarts de 
set de la tarda, i que tractarà sobre els beneficis de la lactància materna.

Redacció
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Seguretat | Llum verda a la unitat canina de la policia local
La policia local tindrà la seva patrulla canina en els pròxims mesos. El cos ja disposa d’un 

agent format en aquest àmbit i preveu incorporar un gos propietat d’un dels seus membres. 
El projecte es podria posar en marxa un cop s’hagi realitzat el corresponent ensinistrament 

de l’animal. La unitat s’encarregarà de tasques de detecció de drogues i d’intervenció. 

Abrera

FESTA4La plaça Pau Casals va
ser l’escenari el passat 10 de se-
tembre de la segona Festa d’Es-
tiu d’Abrera, una celebració que
va tenir com a principal activitat
l’espectacle Holi, una festa de
colors i música d’origen indi que
s’està posant molt de moda. 

El grup local Big Friday va ser
l’encarregat d’amenitzar la fes-
ta des de les cinc de la tarda d’a-
quell dia i fins a la una de la nit.
Amb aquesta celebració, a més,
es va celebrar el vuitè aniversa-
ri del Casal de Joves. 

Durant aquell mateix dis-
sabte dia 10 també es va donar el
tret de sortida al cicle Setembre
Musical, que va arrencar amb
l’actuació del Sectet de la Barí-
tona a l’Hort de la Parròquia. El
grup està format per músics des-
tacats del món de la cobla, la mú-
sica tradicional i el jazz.

L’endemà dia 11, durant la
Diada, a banda de la tradicional
ofrena floral i la ballada de sar-
danes, es van fer cantades d’ha-
vaneres a la plaça de Rafael Ca-
sanova, a càrrec d’Havana Xica. 

Abrera posa punt final 
a l’estiu amb colors i música

La festa Holi va cobrir els abrerencs assistents de colors. Foto: Ajuntament
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La primera edició del Cicle Gau-
dí a Esparreguera va aplegar el
passat dijous dia 15 unes 80
persones al Patronal Parroquial
per veure la pel·lícula El Rei
Borni. L’acte va ser presentat per
Emmanuel Ortí, regidor de Cul-
tura, i Raquel Aranda, repre-
sentant de l’Acadèmia del Cine-
ma Català. 

El Cicle Gaudí és una inicia-
tiva de l’acadèmia, amb el suport
de la Diputació i de la Generali-
tat, que ofereix una programació
de pel·lícules catalanes acabades
d’estrenar a diverses poblacions
de Catalunya. En aquest sentit, el
públic assistent es va felicitar
per la iniciativa, la qual ofereix
bon cinema a preus assequibles.

El tercer dijous de cada mes
a dos quarts de nou del vespre hi

haurà una projecció diferent. El
pròxim 20 d’octubre serà el torn
del film Cerca de tu casa, inter-
pretat per Sílvia Pérez Cruz,
Oriol Vila, Lluís Homar i Adria-
na Ozores. Narra les històries i
contradiccions d’una jove, un
policia i un treballador de banca
que han de fer front a les difícils
situacions generades per la crisi
econòmica.

Al novembre, en concret el
dia 17, es projectarà la pel·lícula
La propera pell, amb Sergi Ló-

pez, Emma Suárez i Àlex Mon-
ner, una història que explica el
retorn a casa d’un jove desapa-
regut vuit anys enrere. 

El 15 de desembre serà el
torn de 100 metros, una pel·lícula
que demostrarà que rendir-se
mai no és una opció. 

ESTRENA ESPERADA
A més, al cicle cinematogràfic
s’estrenarà Ebre, del bressol a la
Batalla, en una data encara per
concretar. 

Primera projecció del Cicle Gaudí al Patronat Parroquial. Foto: Ajuntament

La primera sessió del Cicle Gaudí
aplega 80 persones al Patronat
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Educació | Dues collbatonines, entre les millors estudiants catalanes 
Marta Llagostera i Maria Gálvez, veïnes del barri de Bosc del Missé, van aconseguir una 
puntuació de 9,1 en les proves d’accés a la universitat. D’aquesta manera, Llagostera i 
Gálvez van entrar a formar part del grup dels 430 alumnes que van superar aquesta prova 
amb un excel·lent a Catalunya. Per aquesta raó, van ser guardonades per la Generalitat.

Seguretat | Obre l’aparcament de l’Aeri Esparreguera-Olesa
L’aparcament de l’Aeri Esparreguera-Olesa va obrir el passat dia 12 de setembre de 

manera provisional per tal de millorar la seguretat i mobilitat de la zona, sobretot en el 
moment de recollir o deixar els alumnes de l’escola Les Roques Blaves. Aquest espai s’ha

obert després de diverses negociacions entre l’Ajuntament i els Ferrocarrils de la Generalitat.  

Collbató

Lluís Llach, des de l’Ateneu: 
“Plantarem cara”

AGENDA NACIONAL4El diputat
de Junts pel Sí (JxS) Lluís Llach
va fer una xerrada a l’Ateneu per
parlar sobre la situació actual del
procés sobiranista i una hipotè-
tica república catalana futura. 
L’acte, organitzat per l’ANC lo-
cal, va tenir lloc el passat dijous
22 de setembre a dos quarts de
nou del vespre i va aplegar més
d’un centenar de persones.

Llach va arrencar la xerrada
amb un breu discurs on va fer
una repassada a l’actualitat de la
política catalana i va defensar
l’acció del Govern. “Per primera

vegada hi ha un Parlament i un
Govern independentistes, no
havia passat mai”, va recordar. 

A l’hora de parlar del full de
ruta i la ‘desconnexió’, el diputat
va assegurar que estan disposats
a “plantar cara” a un estat “que
també està molt determinat”. A
més, va fer una crida a la ciuta-
dania perquè es mantinguin fer-
ma “allà on el Parlament no pu-
gui arribar”, en al·lusió a les difi-
cultats que pot posar el govern es-
panyol o els tribunals. L’acte va
acabar amb un torn de preguntes
i un col·loqui amb els assistents. 

L’acte va comptar amb més d’un centenar d’assistents. Foto: ANC

Tradició, música i l’humor 
del Foraster a la Festa Major

CELEBRACIÓ4El municipi va
celebrar la seva Festa Major del
16 al 18 de setembre, amb un
programa farcit d’activitats per
a tots els públics, entre els quals
va destacar el pregó de Quim
Masferrer, que va omplir a ves-
sar la plaça de l’Era el dia 16 a les
vuit de la tarda. Allà, desenes de
veïns i veïnes van gaudir d’un es-
pectacle molt participatiu de
Masferrer, a imatge del seu pro-
grama El Foraster. 

Ja cap a la mitjanit, els coll-
batonins més valents van parti-
cipar en la Holi Party, la tan de
moda celebració d’origen indi
que consisteix a tirar pols de co-

lor amb música Bollywood de
fons. La festa va tenir lloc a la pis-
ta coberta Martí Gil. 

La tradició també va tenir un
paper rellevant durant la festa
amb la cercavila popular del
dissabte dia 17 a la tarda, amb els
gegants de Collbató, en Mansuet
i la Marta. Oques Grasses va ser
l’encarregat de tancar els actes
d’aquell dia amb un concert a l’a-
vinguda Centenari a mitjanit.

Diumenge a la nit, com a
colofó, va ser el torn de la tradi-
cional Salnitrada, que va omplir
de foc i llum un municipi que ja
espera amb delit la Festa Major
de l’any vinent. 

Els diables salnitrats de Collbató. Foto: Ajuntament

La crisi institucional a Collbató
que va esclatar a l’agost amb el
cessament del regidor de go-
vern Jordi Serra –segons el con-
sistori perquè “el clima de feina
s’havia vist afectat per la inca-
pacitat de Serra de treballar en
equip”– ha pujat de to. I és que
el Ple va aprovar el passat dia 26
una moció d’urgència que insta
l’alcalde, Miquel Solà, a renunciar
al seu càrrec, atès que “no té la
majoria necessària per gover-
nar el consistori”.  

La corporació municipal, for-
mada per tres regidors d’ERC, un
del GiC i un de Convergència ara
ha quedat en minoria –es queda
amb cinc– davant una oposició
que compta amb un membre
més –cinc regidors socialistes
més Serra, que ha quedat com a
no adscrit–. Segons la moció
presentada i aprovada per l’o-

posició, aquesta situació con-
dueix a una “inestabilitat perju-
dicial per al municipi”. De fet, l’o-
posició –Serra i els socialistes–
va tombar totes les propostes del
govern durant la sessió. “Van blo-
quejar coses com votar els dies
festius”, lamenta a Línia Nord
l’alcalde Solà, que alerta d’una
“pinça” entre Serra i els socialis-
tes. El batlle recorda que la mo-
ció la van presentar al final del
Ple, fet que comporta que “no
quedi clar si es tracta realment
d’una moció o d’un prec”. De fet,
ja hi ha encarregat un informe ju-
rídic per aclarir-ho. 

En relació al text aprovat,
Solà repta l’oposició a presentar

una moció de censura, que és el
“mecanisme establert” en casos
així. En aquest sentit, Serra aler-
ta que la seva actual figura de re-
gidor no adscrit impedeix arribar
a la majoria necessària per im-
pulsar-la –el reglament no per-
met que aquests tipus de regidors
hi participin–.

Per la seva banda, Ana Úbe-
da, portaveu socialista, explica a
aquesta publicació que el seu
grup va voler enviar un missatge
de “diàleg” a l’alcalde, el qual “o
seu a parlar o té un problema”. A
més, nega que hi hagi cap “pin-
ça” del seu partit i Serra contra el
govern, ja que el regidor no ads-
crit “fa el que considera”, conclou. 

El govern es queda en minoria
i el Ple insta l’alcalde a dimitir

Francisco J. Rodríguez
COLLBATÓ
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La comarca pateix a l’estiu 25
focs que cremen 4,6 hectàrees
MEDI AMBIENT4El Baix Llo-
bregat ha patit 25 incendis du-
rant aquest estiu. Són dades de
la Diputació en el marc del Pla
d’Informació i Vigilància contra
incendis forestals (PVI), que
assenyalen que aquests 25 in-
cendis han calcinat un total de
4,6 hectàrees. 

Si comparem aquestes dades
amb la resta de comarques de la
província de Barcelona, el Baix

ha estat la que més incendis ha
registrat, tot i que la superfície
cremada és inferior a la del Ba-
ges, on 17 focs han cremat 91
hectàrees fins al moment. 

El PVI, que va finalitzar diu-
menge dia 4, ha comptat amb
un equip de 262 persones que
han fet tasques de vigilància i in-
formació en més de 472.000
hectàrees de 268 municipis de
Barcelona.

A mitjans de setembre el vice-
president primer de la Diputa-
ció, Marc Castells, va visitar
Olesa per veure in situ el resul-
tat de la primera fase de la re-
habilitació de la llera del Llo-
bregat, en el marc del projecte
Vies Blaves, que té com a ob-
jectiu recuperar  el riu –i els seus
principals afluents, l’Anoia i el
Cardener– com a instrument
prioritari per a la dinamització
turística de la comarca. 

El projecte Vies Blaves afec-
ta 65 municipis, inclosos els del
Baix Nord, i està previst que
quedi enllestit de cara al 2020.
En el cas olesà ja hi ha acabada
una primera fase de la recupe-
ració del camí del riu, mentre
que la segona i la tercera s’uni-
ficaran arran de la presentació
del projecte global de Vies Bla-
ves. Això possibilita que s’asse-
guri el finançament d’aquestes

fases, però alhora es retarda la
seva execució fins al 2019. 

La primera fase del camí del
riu a Olesa ha comptat amb
una inversió de 300.000 euros
que ha permès obrir la senda
projectada i alguns dels seus
accessos. Per exemple, se n’ha
creat un per sota de la C-55, a
l’altura de la Puda, per tal de sal-

var la carretera. També s’han ne-
tejat i dignificat espais com la co-
neguda platgeta d’Olesa. Se-
gons les previsions municipals,
restarà pendent de la consoli-
dació i ampliació del camí i la
millora de les infraestructures,
l’habilitació dels carrils bici i la
recuperació de l’antiga palanca
de Can Sedó. 

Visita del vicepresident de la Diputació, Marc Castells. Foto: Diba

La recuperació de la llera del
Llobregat segueix a bon ritme

Redacció
BAIX LLOBREGAT

Solidaritat | Recollida de material escolar al Baix Nord
La Creu Roja del Baix Llobregat Nord i la Fundació Solidaritat Carrefour van recollir a
principis de mes una caixa una mitja de dimensions de palet amb material escolar per

a la campanya ‘Tornada a l’Escola Solidària’. Tècnics i voluntaris repartiran aquest
material entre 120 famílies en situació de vulnerabilitat de la comarca. 
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Consistori i botiguers sumen
esforços a Sant Andreu

SANT ANDREU4L’Associació
de Comerciants i Serveis de Sant
Andreu (ACSSAB) i l’Ajunta-
ment van signar a mitjans de
mes un conveni de col·laboració
amb la finalitat de “promoure,
dinamitzar i potenciar el co-
merç local”, segons assegura el
consistori en un comunicat. 

Segons aquest conveni, Ajun-
tament, Diputació i l’ACSSAB
aportaran cadascuna 4.500 eu-

ros –el que fa un total de
13.500– per posar en marxa ac-
cions que ajudin a promoure el
sector al municipi. 

En concret, aquests recursos
serviran per contractar un di-
namitzador comercial i poder
ampliar les accions que es duen
a terme a Sant Andreu al llarg de
l’any. Segons fonts municipals,
es podrien fer mostres al carrer
a la primavera i a la tardor. 

La Confederació de Comerç es
dissol pels deutes de l’era Fraile
COMIAT4La Confederació de
Comerç de Catalunya (CCC) va
acordar en assemblea general  la
seva dissolució en no poder fer
front als deutes generats els úl-
tims anys els quals, segons al-
guns mitjans, ascendirien als
cinc milions d’euros acumulats
en l’última dècada. 

La CCC estava en preconcurs
de creditors des del passat 20 de
juny, després de descobrir en
una auditoria interna que el

fins aleshores secretari gene-
ral, Miquel Àngel Fraile, hauria
maquillat els comptes de l’enti-
tat, presentant pèrdues infe-
riors a les reals. La mala gestió
econòmica de Fraile va portar a
la direcció a destituir-lo el pas-
sat mes de juny.

Fonts de la CCC han indicat
a aquesta publicació que encara
no s’ha acordat emprendre ac-
cions legals contra Fraile, però
que és un escenari previsible. 

La concessió de noves parades al
mercat no sedentari dels dis-
sabtes, al barri de Buenos Aires,
prioritzarà les persones aturades
de Martorell i dels voltants que
hagin fet cursos formatius.
Aquesta modificació s’ajusta a
un decret de la Generalitat que
pretén modernitzar aquest tipus
de mercats. 

El regidor de Promoció Eco-
nòmica, Comerç, Turisme, Rè-
gim Interior i Noves Tecnologies,
Lluís Amat, considera aquest
canvi com a positiu. “Cal prio-
ritzar el col·lectiu d’aturats abans
que les persones que ja tinguin
feina”, afirma Amat, que també
assegura que s’han reunit amb
els paradistes i els partits polítics
municipals per “escoltar i valo-
rar” les seves opinions.

Amb l’aplicació de la nova
ordenança reguladora de l’acti-
vitat de venda no sedentària en

mercats de marxants a Marto-
rell, el criteri que més puntuarà
per a l’adquisició d’una parada
vacant serà que el sol·licitant es
trobi en situació d’atur –30
punts del total màxim de 110 als
quals opten els candidats–. El
seguiran com a criteris priori-
taris el fet de viure a Martorell
o rodalia i haver fet algun curs

formatiu al Molí Empresa, amb
20 punts cadascun d’ells. 

El Ple va donar llum verda a
la implantació de la nova nor-
mativa dels mercats el passat
dilluns dia 19 amb els vots favo-
rables de l’equip de govern –Con-
vergència i Esquerra–, el PSC el
PP, mentre que Movem Marto-
rell es va abstenir. 

Una imatge del mercat ambulant de Buenos Aires. Foto: Ajuntament

Prioritat per als aturats per tenir
parada al mercat dels dissabtes
Redacció
MARTORELL

Tendència | Més botigues que accepten el pagament electrònic
Segons un estudi elaborat per Mastercard, el 63% de les botigues de l’estat accepta el pagament 

amb targeta, una xifra 11 punts superiors que al 2013. Per altra banda, aquest estudi també assegura 
que el 62% dels establiments ja té un TPV físic –un aparell que té més prestacions que el clàssic 

datàfon–, mentre que gairebé el 12% en té un de virtual, quan fa tres anys només un 1,2% en tenia. 
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Núria Marquès Soto (Barcelona,
1999) va escriure una pàgina
d’or de l’esport del Baix Llobre-
gat Nord després d’obtenir dues
medalles als Jocs Paralímpics de
Rio de Janeiro, al Brasil. La ne-
dadora, de 17 anys i veïna de Cas-
tellví de Rosanes, va guanyar una
medalla en la prova dels 400 me-
tres lliures i una medalla de pla-
ta als 100 esquena, la seva es-
pecialitat, en la categoria S9. A
més va otenir tres diplomes
olímpics després de participar en
cinc de les sis finals que hi havia
en joc. L’única espineta que es va
emportar de la seva primera
participació en uns Jocs Para-
límpics va ser els 100 papallona:
“Em vaig quedar amb aquella
sensació d’haver-ho pogut fer
millor. No em vaig classificar per
la final i va ser un error, però
som humans i pot passar”, ad-
met Marquès.

HISTÒRIA DE SUPERACIÓ
Núria Marquès no neda per ca-
sualitat. Va néixer amb una dis-
capacitat física a la cama es-
querra, però això no l’ha impe-
dit competir ni fer vida normal.
“Quan tenia nou mesos els meus
pares em van dur a la piscina a
fer el curs de nadons del CN
Martorell perquè els metges els
hi ho van recomanar”, explica la
jove castellvinenca. Després de
superar els cursets de natació, va
fer el salt als equips de compe-
tició del mateix club. Als 11 anys
va tastar la natació adaptada i,

dos anys més tard, va entrar a
formar part de l’equip espanyol
d’aquesta modalitat.

Dues medalles (or i plata) als
Jocs Paralímpics de Rio de Ja-
neiro, quatre medalles al Mun-
dial de Glasgow i set a l’Europeu
de Funchal són, “de moment, el
millor que he viscut com a es-
portista, que alhora em serveix
per a créixer com a persona”,
apunta Marquès. 

Després de setze anys inin-
terroputs al CN Martorell, l’estiu
passat va incorporar-se al seu
club actual, el CN Sant Feliu de
Llobregat. La castellvinenca re-
coneix que “ser als Jocs Para-
límpics de Rio de Janeiro va ser
un somni fet realitat. Guanyar
una medalla d’or era inimagi-
nable”, reconeix.

EL REPTE DE TÒQUIO 2020
Als 17 anys, la nedadora del Club
Natació Sant Feliu va acomidar-
se del Brasil pensant en el pròxim
repte paralímpic. Tenint en

compte la seva progressió, als
Jocs de Tòquio s’hi presentarà en
el seu millor moment: “Encara
queden quatre anys. Ara vull
descansar després d’un any molt
llarg i dur, però pensant en el
Mundial de l’any que ve. Torno
cap a casa molt feliç, he gaudit
moltíssim però ara vull disfrutar-
ho amb els companys, amics i la
família”, explica la nedadora.

El retorn a casa de Núria
Marquès va ser molt celebrat. La
nedadora va ser rebuda, pri-
mer, al mateix aeroport del Prat
per familiars, amics i veïns de
Castellví de Rosanes, alguns
d’ells desplaçats amb l’autocar
que va organitzar el mateix Ajun-
tament. En arribar al poble,
Marquès va ser rebuda pels veïns
amb una festa amb actuacions
musicals, una actuació castelle-
ra amb els Vailets de Gelida i la
projecció d’una Lipdup. L’Ajun-
tament va fer-li una recepció
oficial com a principal ambai-
xadora arreu del món.

Núria Marquès, amb les dues medalles. Foto: Ajuntament de Castellví

Núria Marquès es penja dues
medalles als Jocs Paralímpics
» L’ex del CN Martorell, or als 400 lliures i plata als 100 esquena

» El seu poble natal, Castellví, ret un sentit homenatge a la nedadora

El CH Sanes cau eliminat pel
Barça Lassa en la Supercopa

SANT ESTEVE4El Pavelló Mu-
nicipal de Sant Esteve Sesrovires
va viure, el 25 d’agost passat, un
partit per a la història en una de
les semifinals de la Supercopa de
Catalunya davant el FC Barce-
lona Lassa. Els sesrovirencs van
perdre clarament davant el con-
junt que dirigeix Xavi Pascual
(19-41). Conscients de la difi-
cultat d’enfrontar-se a una de les
plantilles més competitives de
l’handbol mundial, el CH Sa-
nes va plantejar-se l’enfronta-
ment amb els blaugranes com un
premi després d’obtenir el pas-

si a les semifinals. El duel va do-
minar-lo absolutament el FC
Barcelona Lassa i l’afició sesro-
virenca va poder gaudir d’un
espectacle únic veient a jugadors
de primer nivell.

D’altra banda, el CH Sa-
nes va aprofitar l’estrena del
primer equip a Primera estatal
masculina davant el BM Gra-
nollers B per fer l’acte de pre-
sentació dels equips al Pavelló
Poliesportiu. En la presenta-
ció, amb botifarrada inclosa, es
va retre homenatge a Alfredo
Sanz i Salva Boltà.

El CB Martorell, molt renovat,
inicia el seu tercer any a l’EBA
MARTORELL4El primer equip
masculí del Club Bàsquet Mar-
torell iniciarà aquest mes d’oc-
tubre la seva tercera temporada
consecutiva a la Lliga EBA. Sota
la direcció d’Adrià Alonso a la
banqueta, substituïnt a Borja
San Miguel, els martorellencs
han perfilat una plantilla molt
més jove que el curs passat amb
la clara intenció d’aconseguir la
permanència en la competició al
més aviat possible.

El CB Martorell ha incorporat
set cares noves: Henrique Pie-
dade (Galitos), Álex Hernández

(Santurzi), Álex Blanco (CB Cas-
telldefels), Adrià Retrés (CN Te-
rrassa), Cristian Oliva (CB Sant-
feliuenc) i els vinculats amb el
Bàsquet Manresa, David Jofre-
sa i Jordan Shako.

De la resta del curs passat se-
gueixen Mario Fuentes, Rubén
Morales, Marc Bernadí i Albert
Fusalba. A més s’hi han sumat
Sergi Lardín, del júnior, i Andrés
Hernangómez (CB L’Hospitalet
júnior). Els martorelencs s’es-
trenaran a la lliga EBA el 2 d’oc-
tubre davant el CB Cornellà des-
prés de jugar la Lliga Catalana.

Ciclisme | Israel Núñez fa el salt a l’elit del BTT
Israel Núñez farà el salt a la categoria elit a partir d’aquesta temporada amb l’equip
Massi. El biker martorellenc diu que “sempre vaig tenir clar que volia tornar a l’elit.
Després de guanyar el Mundial màster a Andorra tenia clar el pas que havia de fer a
partir d’ara”. Fa deu anys Núñez va ser corredor professional amb el Villa do Conde.

Quim Miró
BAIX LLOBREGAT
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Martorell tindrà un Cruyff Court.
L’Ajuntament de Martorell i la
Fundació Johan Cruyff signaran
un acord de col·laboració, con-
juntament amb l’Obra Social La
Caixa i la Fundació FC Barcelo-
na, per habilitar camps de futbol
per als infants i promoure el
projecte ‘Pati 14’ entre les esco-
les del municipi.

El Cruyff Court s’ubicarà al
camp de futbol municipal de
Les Carolines i es convertirà,
segons l’alcalde de Martorell,
Xavier Fonollosa, “en un espai
d’ús lliure per fomentar la pràc-
tica de l’esport entre els nens i jo-
ves”. “Tenim una demanda de
nens i joves que volen practicar
esport de forma lliure i el pro-
jecte de la Fundació Johan
Cruyff és idoni per cobrir aques-
tes necessitats”, afegeix. 

Un Cruyff Court és un camp
de futbol de 42x28 metres i es-
tarà en terrenys de titularitat pú-
blica. A més de fomentar la pràc-
tica esportiva, un dels objectius

és inculcar valors com la res-
ponsabilitat, la superació per-
sonal, la integració, el joc en
equip i l’educació en hàbits sa-
ludables per evitar sedentarisme
i prevenir l’obesitat infantil.

El Cruyff Court de Martorell
serà apadrinat per un jugador del
primer equip del FC Barcelona
del qual la Fundació encara no
ha volgut dir el nom. A Terras-
sa va ser Xavi Hernández i a Ba-
dia del Vallès, Sergio Busquets.
La Fundació Johan Cruyff en-
cara no ha volgut avançar el
nom del jugador que liderarà el
projecte a Martorell. L’entitat del
traspassat crack holandès s’en-
carregarà de la construcció del
camp, de mantenir i dinamitzar
l’espai a la ciutat.

PATI 14
La Fundació Johan Cruyff des-
envoluparà a Martorell un altre
projecte: Pati 14. Aquesta ini-
ciativa va lligada directament
als patis dels centres educatius.
Fonollosa assegura que “es basa
a millorar els patis de les escoles
cobrint amb pintures dissenys
diferents per incentivar que els
infants es belluguin i juguin”.

Està pensat, especialment, per a
persones amb discapacitat. L’A-
juntament va aprovar, en sessió
plenària, destinar 30.000 euros
en aquest projecte esportiu i so-
cial.

UN PROJECTE GLOBAL
El projecte d’instal·lar un camp
de futbol sota l’ideari Cruyff està
arrelant arreu del món.  Aquests
espais de convivència van lligats
a les 14 regles Cruyff que recullen
al peu de la lletra cada un dels va-

lors per fomentar una millor in-
tegració dels infants.

Actualment la Fundació
compta amb més de dos-cents
Cruyff Court en 18 països –Estats
Units, Brasil, Argentina, Angla-
terra, Holanda, Japó o l’Índia–.
A Catalunya destaquen a Man-
resa, Reus, Terrassa, Badia del
Vallès, Badalona, Banyoles o
Barcelona. Martorell s’incorpo-
rarà en el llistat de seus del pro-
jecte de l’astre holandès. Una de
les ciutats que pròximament

comptarà amb una Cruyff Court
és Fuentealbilla (Albacete) que
apadrinarà el capità del FC Bar-
celona, Andrés Iniesta.

Segons dades de la Fundació
Johan Cruyff, aquests camps de
futbol tenen 300.000 usuaris
anuals i s’han invertit 39 milions
d’euros des del 2004. Un dels
al·licients del projecte Cruyff
Court és un torneig internacio-
nal –sis contra sis– amb la par-
ticipació de 25.000 nois i noies
de diferents països del món. 

Martorell, seu d’un Cruyff Court
» L’Ajuntament i la Fundació de l’astre holandès acorden construir un espai lliure per fomentar l’esport
» Estarà ubicat a l’antic camp municipal Les Carolines i serà apadrinat per un jugador del FC Barcelona

Johan Cruyff manté el seu llegat a través dels projectes socials de la seva fundació. Foto: Arxiu

Quim Miró
MARTORELL
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AGENDA MENSUAL
DIUMENGE 9 D’OCTUBRE
17:30 L’humor irreverent del popular youtuber

AuronPlay serà el plat del cicle de monòlegs
Monoloaddictes. Entrades entre 15 i 25 eu-
ros. / Centre Cultural i Recreatiu El Progrés.

DIUMENGE 2 D’OCTUBRE
12:00 Partit de futbol corresponent a la cinquena

jornada del grup 8 de Tercera catalana entre
el Sant Andreu i la Peña Unión Deportiva Má-
laga. / Can Salvi.

DISSABTE 15 D’OCTUBRE
17:00 Xino-xano és el nom d’una nova obra de

teatre del cicle Teatre per a nadons que ex-
plica la història de la girafa Tuinga que co-
mença a descobrir el món que l’envolta ca-
minant. / Teatre Núria Espert.

DE L’1 AL 31 D’OCTUBRE
15:30 L’escriptor danès Roald Dahl serà el pro-

tagonista de l’exposició Els racons de Roald
Dahl: les bruixes, una mostra que es podrà vi-
sitar durant tot l’octubre. / Sala Infantil de la
Biblioteca Municipal l’Ateneu.

DIVENDRES 14 D’OCTUBRE
17:00Primera sessió d’un taller fotogràfic de qua-

tre dies anomenat El món del vi. Es donaran
les claus per aprendre a fotografiar les vin-
yes i tot l’entorn enològic. / Biblioteca Mu-
nicipal l’Ateneu.

DIJOUS 6 D’OCTUBRE
18:30 L’Ajuntament i la Diputació organitzen una

xerrada informativa sobre els subministra-
ments bàsics de la llar, com la llum, l’aigua,
el gas o la telefonia. / Can Llaurador de Teià.

DIUMENGE 9 D’OCTUBRE
08:00 La travessa de les Tres Ermites arriba a la

seva segona edició. Es tracta d’una camina-
da exigent de 25 quilòmetres que recorre bona
part del terme municipal.

DISSABTE 8 D’OCTUBRE
19:30 Partit corresponent a la tercera jornada

de la Primera estatal entre l’Handbol Sant Es-
teve Sesrovires i l’Handbol Bordils. / Polies-
portiu Municipal Sant Esteve Sesrovires.

MARTORELL OLESA COMARCAESPARREGUERASANT ANDREU

Un dels il·lusionistes més coneguts del
moment aterra a la vila. El Mag Lari
portarà el seu darrer espectacle, Lari
Poppins, al Teatre La Passió. / Teatre La
Passió.

El Mag Lari porta el seu
espectacle ‘Lari Poppins’

Ds. 1 d’octubre a les 18:30

18 anys pedalant. El pròxim dia 2
d’octubre, la vila celebrarà una nova
edició de la Festa de la Bicicleta, un dia
pensat perquè tothom pugui gaudir
d’una jornada sobre rodes.

Sant Andreu es prepara per
a una nova Festa de la Bici

Dg. 2 d’octubre a les 11:00

Bola de Drac i els clàssics de l’anime arri-
ben a la ciutat. A partir de dos quarts
de sis de la tarda, la sala Joan Cererols
acollirà la tercera edició de la Mostra de
Cinema d’Anime. / Centre Cultural. 

Arriba la tercera edició de la
Mostra de Cinema d’Anime
Dv. 30 de setembre a les 17:30

Acomiadar-se del mes llegint. La Bi-
blioteca de Collbató tancarà el mes de
setembre amb una nova edició del Club
de lectura. / Biblioteca.

La Biblioteca de Collbató
se cita amb el Club de lectura

Dv. 30 de setembre a les 19:00
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